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PROTOKÓŁ NR XXXII/13 SESJI RADY GMINY RE ŃSKA WIE Ś W DNIU 

19 CZERWCA 2013 ROKU 
 

Porządek obrad: 
1. Otwarcie oraz stwierdzenie prawomocności sesji Rady Gminy Reńska Wieś. 
2. Informacja z działalności międzysesyjnej Wójta Gminy Reńska Wieś. 
3. Informacja z działalności międzysesyjnej Przewodniczącego Rady Gminy. 
4. Informacja z działalności międzysesyjnej Komisji Stałych Rady Gminy. 
5. Rozpatrzenie sprawozdania finansowego oraz sprawozdania z wykonania budżetu 

Gminy za 2012 rok wraz z informacją o stanie mienia jednostki samorządu 
terytorialnego. 

6. Przedstawienie opinii; 
a) Regionalnej Izby Obrachunkowej: 

- o sprawozdaniu z wykonania budżetu za 2012 r. Gminy Reńska Wieś, 
- o wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy za 

2012 rok 
b) Komisji Rewizyjnej: 

- w sprawie sprawozdania finansowego za rok 2012 Gminy Reńska Wieś, 
- w sprawie wykonania budżetu gminy za rok 2012, 

7. Dyskusja nad Sprawozdaniami za 2012 r.  
8. Głosowanie w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz 

sprawozdania z wykonania budżetu Gminy Reńska Wieś za 2012 rok- podjęcie 
uchwały. 

9. Głosowanie w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy za 2012 rok- podjęcie 
uchwały. 

10. Stan przygotowania do Święta Herbowego. 
11. Głosowanie nad projektami uchwał: 
- w sprawie zmiany budżetu Gminy na 2013 rok, 
- w sprawie zmian w wieloletniej prognozie finansowej Gminy Reńska Wieś, 
- w sprawie przyjęcia stanowiska Rady Gminy Reńska Wieś dotyczącego poprawy 

bezpieczeństwa na skrzyżowaniu dróg krajowych Nr 38 i Nr 45 oraz z drogą 
wojewódzką Nr 418 w miejscowości Reńska Wieś, 

- w sprawie zmiany do Statutu Gminnej Biblioteki Publicznej w Reńskiej Wsi. 
12. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
13. Zapytania i interpelacje. 
14. Zamknięcie obrad. 

 

Obecni na posiedzeniu wg dołączonych do protokołu list obecności. Obecnych 15 radnych 

ze statutowego składu 15 radnych. 

Obrady XXXII sesji rozpoczęto o godz. 1400 w sali nr 20 Urzędu Gminy w Reńskiej Wsi. 

Ad. 1 Otwarcia XXXII sesji Rady Gminy Reńska Wieś dokonał Przewodniczący Rady 

Gminy- Krystian Flegel, który powitał radnych, Wójta Gminy- Mariana 

Wojciechowskiego, Z-cę Wójta Gminy- Jana Domek, Skarbnik Gminy- Reginę Słociak, 

Sekretarz Gminy- Marię Zaniewską, sołtysów, zaproszonych gości, następnie stwierdził 

prawomocność obrad. 
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Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel zwrócił się z zapytaniem o zmianę porządku 

obrad. 

Wójt Gminy- M. Wojciechowski wnioskował o zmiany w pkt 11 Głosowanie nad 

projektami uchwał polegające na: 

1. wykreśleniu uchwał: 

- w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub 

zarządzającym jest Gmina Reńska Wieś, udostępnionych dla operatorów publicznego 

transportu zbiorowego i przewoźników drogowych oraz warunków i zasad korzystania z 

tych obiektów, 

- w sprawie przyjęcia zmiany Statutu Związku Gmin Śląska Opolskiego w Opolu. 

2. wprowadzeniu uchwał: 

- w sprawie przyjęcia stanowiska Rady Gminy Reńska Wieś dotyczącego poprawy 

bezpieczeństwa na skrzyżowaniu dróg krajowych Nr 38 i Nr 45 oraz z drogą wojewódzką 

Nr 418 w miejscowości Reńska Wieś, 

- w sprawie zmiany do Statutu Gminnej Biblioteki Publicznej w Reńskiej Wsi. 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel zarządził głosowanie nad zmianą porządku obrad. 

Do głosowania przystąpiło 15 obecnych radnych. W głosowaniu radni opowiedzieli się za 

zmianą porządku obrad. 14 radnych głosowało „za”, radny- B. Dembończyk wstrzymał się 

od głosu. 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel udzielił głosu Głównej Księgowej Związku 

Międzygminnego „Czysty Region”- Ewie Dudzińskiej, która poinformowała o 

rozstrzygniętych przetargach w sektorach na odbiór odpadów. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Kiedy będą znane indywidualne konta do wpłacania należności 

za odbiór odpadów? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: W przyszłym tygodniu 

będziemy je generować i wysyłać listami do wszystkich mieszkańców, właścicieli 

nieruchomości. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Kwota 1.577.000 zł na nasz sektor razem z Walcami, wydaje 

mi się wysoka, te 12,50 zł od osoby, nie wydaje mi się, żeby to starczyło. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Tak kształtują stawki dawane 

w poszczególnych sektorach, dawane przez wykonawców tych przetargów, np. Cisek, 

Polska Cerekiew na mieszkańca wychodzi 7,08 zł, na Izbicko i Kolonowskie jest 7,00 zł, 

na Krapkowice- 12,16 zł, na Ujazd i Leśnicę- 7,86 zł, na Pawłowiczki- 6,45 zł, Reńską 

Wieś i Walce- 9,39 zł, na Strzeleczki najniższa oferta, bo tam są dwie, to jest 6,98 zł. Taka 
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jest średnia cena brutto, która wychodzi na mieszkańca w związku ze złożonymi ofertami. 

Nie powiedziałabym, że jesteśmy z tego powodu szczęśliwi, ale szacujemy, że per saldo 

różnic tych różnych ofert jeszcze nie jest zagrożeniem dla finansów Związku. 

Wójt- M. Wojciechowski: 9,39 zł jest przeliczone na mieszkańca statystycznego, jeżeli 

teraz weźmiemy pod uwagę, że ¾ mieszkańców będzie płaciło, może nawet jeszcze mniej 

wtedy nie wiem czy te 12,50 zł wystarczy. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Z tego co żeśmy oszacowali 

to wiemy, że 1 zł wystarczy na spokojne funkcjonowanie Związku Międzygminnego, więc 

jeżeli np. oferta będzie 8,59 zł statystycznie na mieszkańca przy jeszcze wzięciu pod 

uwagę, że ściągalność będzie wynosiła 70- 80% to, to  jeszcze jest w granicach normy. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Czy Państwo dociekali skąd, Polska Cerekiew, Cisek i my, 

które do tej pory obsługiwała ta sama firma, ta sama firma składała ofertę, na tych samych 

warunkach do tej pory były odbierane odpady i skąd taka różnica w cenie? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Trudno powiedzieć. Sytuacja 

jest niepokojąca o tyle, że do przetargu każdego sektora stanął tylko jeden wykonawca. 

Tutaj nie było konkurencji. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Ofertę składało konsorcjum Veolia i Remondis. Czy to jest 

rozbite, np. Veolia obsługuje Walce? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: To jest całość. Wzięliśmy 

pod uwagę, że u państwa jest, zgodnie z danymi GUS-u 14.000 mieszkańców, Reńska 

Wieś i Walce dla sektora nr 9, razem. Ilość odpadów łącznie, którą państwo do tej pory 

wyprodukowali razem z Walcami to 3.400 ton, w tym odpadów zmieszanych 2.500 ton, 

odpadów segregowanych 886 ton. Cenę, którą wykonawca dał za tonę odpadów 

mieszanych to jest 529 zł brutto, za segregowane 270 brutto. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Czy ta oferta składa się z dwóch cen, czy tylko jednej ceny? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Z dwóch cen się składa. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Jaka jest cena Veoli na Walce? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Nie, to tak się nie składa. Na 

sektor się składa, na dwie gminy. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Podejrzewam, że cenę w naszym sektorze zawyżyła Veolia. Bo 

jeżeli Veolia w Krapkowicach ma 12,16 zł, a tu było 7, a średnia jest 9 to podejrzewam, że 

to Veolia zawyżyła tą cenę i my będziemy płacili dla Veoli, która będzie świadczyła usługi 

w Walcach. 
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Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Dla całego sektora, czyli całą 

Gminę Reńska Wieś i Walce tutaj jest cena za 12 miesięcy odbioru szacowanej wielkości 

2.500 zmieszanych i 886 ton segregowanych 1.500.000 zł, a jak to będzie, czy tyle ton 

odbierzemy, czy więcej i jaka będzie ściągalność. W każdym bądź razie ¾ mieszkańców 

złożyło deklarację wiec jest to bardzo optymistyczne, bo jak orientujemy się w gminach to 

jak jest 50, 55% to jest już bardzo dobrze, złożonych deklaracji na wszystkie 

nieruchomości, które są na terenie danej gminy lub Związku. 

Radny- B. Dembończyk: Ile złożonych zostało w naszym sektorze? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Nie wiem. 

Radny- Z. Steuer: Pani powiedziała ¾, pytanie brzmi, czy ¾ dla całego Regionu, czy 

gminy? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: ¾ dla całego Związku. 

Inspektor ds. ochrony środowiska w Urzędzie Gminy w Reńskiej Wsi - Józef 

Franczyk: W naszej gminie ok 1.700 deklaracji jest złożonych. To jest dużo więcej niż  ¾. 

W tej chwili mamy wprowadzone do tego systemu 1.500 deklaracji, jako gmina. 

Radny- J. Majnusz: Czy ta cena nie jest podyktowana tym, że nasza gmina bardzo dobrze 

oddawała śmieci? Pani tak sugerowała, że jest zadeklarowana taka ilość odpadów, którą 

oddaliśmy. Cena jest wyliczona z tego ile żeśmy oddali śmieci, a inne gminy nie oddawały 

i przez to mają naliczoną mniejszą cenę, bo za mało oddali, my byliśmy bardzo aktywni, 

oddawaliśmy wszystko. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Cena jest wyliczona za każdą 

tonę. W gminie miejskiej wychodzi na mieszkańca 350 kg na rok, a w gminie takiej jak 

państwa to jest 190, 180. 

Inspektor ds. ochrony środowiska w U. G. w Reńskiej Wsi- J. Franczyk: 290 kg u nas 

wychodzi.  

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Jest nawet 180, 190, 250, 290 

kg więc to jest dużo poniżej 300 kg. 

Radna- D. Rak: Jaka w Kędzierzynie została przyjęta cena? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Na Kędzierzyn 

rozstrzygnięcie przetargu jest jutro. 

Radny- J. Majnusz: Pani mówiła 190, pan Józef powiedział 290, a w Pawłowiczkach 

można powiedzieć ile było? 

Inspektor ds. ochrony środowiska w U.G. w Reńskiej Wsi- J. Franczyk: Ta cena, którą 

oferują obecnie to jest 40 kg odpadów zmieszanych na mieszkańca. 
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Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: W Pawłowiczkach wychodzi 

290 kg na mieszkańca. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Różnica w cenie może wynikać z tego, że Veolia dla 

Krapkowic ma 12,16 zł pewnie dla Walec też 12,16 zł bo dlaczego miałaby mieć mniej, 

może nawet nieco więcej. Remondis dla nas dał pewnie 7 i coś, średnio wyszło 9 zł z 

groszami, to nie ma znaczenia i tak wszyscy płacimy po 12,50 zł. 

Radny- J. Majnusz: Czy nie wynika z tego, że teraz każda gmina będzie miała inną cenę 

po przetargu? 

Wójt- M. Wojciechowski:  Nie będzie miała innych cen. Nie jest tak, że każda gmina po 

przetargu będzie miała inną cenę. 

Radny- J. Majnusz: W pierwszym etapie wszyscy będą płacili jednakowo, a za rok się 

okaże, że będą różne ceny. 

Wójt- M. Wojciechowski: Za rok będę wnioskował, żeby nasz sektor rozbić osobno. To 

będzie pierwszy mój wniosek, żeby jednak Gmina Reńska Wieś była osobnym sektorem i 

Walce osobnym sektorem. Co nie jest wielkim problemem, tylko sprawa techniczna. Jeden 

przetarg więcej. Będziemy mieli sytuację czystą, bo prawo dopuszcza, że każda gmina 

może być odrębnym sektorem, ale z tego nic nie wynika. Tylko tyle, że będziemy trochę 

więcej wiedzieli. Związek jest po to żeby w Związku była jedna cena dla wszystkich. 

Jeżeli państwo myślicie tymi kategoriami, że będziemy mniej płacili jak będziemy 

osobnym sektorem, nie będziemy mniej płacili. Mniej będziemy płacić wtedy jeżeli we 

wszystkich przetargach byłaby cena niższa i można by było obniżyć cenę. Związek nie 

funkcjonuje w ten sposób, że teraz po przetargu okaże się, że Cisek będzie płacił po 8 zł, 

my po 9 zł, a ktoś tam po 12 zł, nie. Cena będzie jednakowa dla całego związku. Tak 

funkcjonuje związek. 

Inspektor ds. ochrony środowiska w U.G. w Reńskiej Wsi- J. Franczyk: W tej cenie 

jest PSZOK. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Mobilny PSZOK będzie. 

Firma ma obowiązek zorganizować odbiór w mobilnym PSZOK-u, czyli przyjedzie auto, 

do którego będzie można oddać gruz i suche odpady i szkło i inne wysegregowany odpady, 

np. bio zgodnie z harmonogramem. 

Wójt- M. Wojciechowski: Żaden sektor nie ma tych PSZOK-ów. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Żaden, ale w przetargu było 

zapisane, że wykonawca ma taki mobilny PSZOK utworzyć zgodnie z harmonogramem. 

Gmina wskaże miejsce, plac na dane parę dni, na którym firma ustawi taki PSZOK i 
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będzie można do niego wielkogabaryty przywieźć, elektrośmieci, nadmiar plastików, 

szkła, np. gruzu. Tak samo wywóz wielkogabarytów i elektrośmieci też mieszkańcy 

dostaną harmonogram i będzie można je w danym momencie wystawić przed dom. Nie 

trzeba do tego m-PSZOKa przywozić tylko przed dom wystawić zgodnie z 

harmonogramem tak jak było do tej pory. 

Inspektor ds. ochrony środowiska w U. G. w Reńskiej Wsi- J. Franczyk: Mam też 

pytanie. Ten tydzień jest ostatnim tygodniem gdzie nasze firm odbierają śmieci, czy 

harmonogramy dostaniemy przed 1 lipca? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Jak tylko podpiszemy umowę 

z firmą, która wygrała w przetargu to oni zaraz mają obowiązek w ciągu dwóch, trzech dni 

dostarczyć mieszkańcom pojemniki, które mieszkańcy zadeklarowali oraz harmonogram 

wywozu tych odpadów,  jak on będzie wyglądał od 1 lipca. Na początku przyszłego 

tygodnia umowy będą podpisane. 

Wójt- M. Wojciechowski:  U nas wygrała firma Remondis, która pojemniki miała, te 

pojemniki zostają. Problem tylko będzie u tych, którzy mieli umowę z Braćmi Strach. 

Sołtys Sołectwa Radziejów- R. Pielot: Jak się ustala opłaty za cmentarze parafialne? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Związek nie pobiera opłaty 

od cmentarzy parafialnych. Zostały wyłączone z tego systemu. Muszą zawrzeć 

indywidualne umowy z firmami wpisanymi do rejestru i indywidualnie wywozić śmieci 

wtedy kiedy chcą, w jakich ilościach chcą i opłaty jakie do tej pory mieli świadczone przez 

te firmy.  

Sołtys Sołectwa Łężce- J. Plesch: Parafia musi zawrzeć umowy z firmą wywozową. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Tak, parafia musi zawrzeć 

umowę z firmą, która jest wpisana do rejestru, czyli Remondis, Veolia, Bracia Strach albo 

kontynuować umowę, którą ma do tej pory z firmą, która do tej pory wywoziło parafii 

śmieci. Cmentarze są wyłączone z tego systemu. 

Sołtys Sołectwa Łężce- J. Plesch: Parafia jest jako urząd. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Parafia jako urząd może 

zadeklarować u nas od ilości księży, sam budynek parafii jeżeli go potraktują jako 

mieszkalny to 12,50zł od księdza, jeżeli jest pani kancelistka to wtedy 10 l za każdą 

pracującą osobę, np. jeżeli mają kościelnego na etacie, to są bardzo niewielkie kwoty, 

ilości. Kościół jest potraktowany jako instytucja kultury i tam jest 10 l za osobę pracującą, 

jeżeli wezmą kościelnego pod uwagę to wtedy te 10 l na osobę, albo deklarują, że tam nikt 

nie pracuje i wtedy składają deklarację zerową, a umowę podpisują indywidualnie z firmą, 
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która odbierze odpady, a jeżeli mają kogoś zatrudnionego na etacie to wtedy mogą do ans 

złożyć deklarację, że mają osobę jedną i to jest wtedy 60l na zmieszane, 60 l na suche i 60 

l na szkło i to wychodzi 30 zł na miesiąc wywóz odpadów. 

Inspektor ds. ochrony środowiska w U.G. w Reńskiej Wsi- J. Franczyk: Mam pytanie, 

chodzi o cenę, która została przyjęta do wyliczenia tych wszystkich opłat, za pojemnik 

1.100 l jest 263 zł, my do tej pory płacimy 70 zł. Skąd jest taka różnica? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Wywóz dwa razy w miesiącu 

tam jest czyli 130 od pojemnika i tam jest skalkulowane gdybyśmy musieli wozić do 

Kietrza. 

Inspektor ds. ochrony środowiska w U.G. w Reńskiej Wsi- J. Franczyk: Zaczyna być 

problem w szkołach. Szkoły takie jak w Długomiłowicach oddają dwa pojemniki 1.100 l 

na miesiąc i to nas kosztuje w sumie nie więcej niż 180 zł, a w tej chwili po przeliczeniu 

nas kosztuje 700 zł i też oddajemy dwa pojemniki w ciągu miesiąca. W przeliczeniu na 

cały rok jest to ok 6.000 zł, taka placówka musi zapłacić więcej. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Jeżeli tam są za duże 

pojemności ustalone to niech zmniejszą. 

Inspektor ds. ochrony środowiska w U.G. w Reńskiej Wsi- J. Franczyk: To nie chodzi 

o pojemność. Ta sama ilość jest. Chodzi o cenę, do tej pory płaciliśmy 70 zł za pojemnik, a 

teraz 263 zł. To teraz jest 130 zł za pojemnik, bo wywóz jest dwa razy w miesiącu, czyli 

130 razy dwa, 260 zł. To jest skalkulowane dlatego tak, że jeżeli instalacja na miejskim 

składowisku nie powstanie we wrześniu to nam grozi worzenie odpadów do Kietrza, jeżeli 

instalacja powstanie we wrześniu na miejskim składowisku odpadów, wtedy my te stawki 

obniżymy. 

Inspektor ds. ochrony środowiska w U.G. w Reńskiej Wsi- J. Franczyk:  W takim 

razie mam następne pytanie, skoro mamy na miesiąc 2.000l z tej placówki, a po 

przeliczeniu przez wielkość z regulaminu wychodzi 4.000l. Czy możemy wrócić do 

2.000l? Możemy to poprzeć liczbą z faktur. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Liczba uczniów razy 6l to 

wychodzi 4.000. To muszą państwo, albo zmienić regulamin, bo nie pamiętam czy u 

państwa jest ten zapis „zgodnie z tabelą w regulaminie lub rzeczywistym 

zapotrzebowaniem”. Pawłowiczki mają regulamin tak uchwalony, że pod tabelą mają 

dopisek, że albo zgodnie z tabelą albo zgodnie z rzeczywistym zapotrzebowaniem na 

pojemniki, więc państwo też mogą sobie zmienić w regulaminie i wtedy szkoła 
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zadeklaruje, że jej nie potrzeba 4.400 tylko 2.200 na miesiąc, jeżeli te limity są za duże dla 

państwa szkół. Co dwa tygodnie i tak przyjadą, ale pojemnik będzie mniejszy. 

Radna- U. Marks: Chciałam zapytać w sprawie Gminnego Ośrodka Kultury. Gminny 

Ośrodek Kultury spisał deklarację z wami, ale na ilość osób, tam rozmawialiśmy, że w 

ciągu roku będą wywozy większych pojemników i należy spisać osobną umowę. Kiedy my 

ją mamy spisać, już teraz czy przed wywozem? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Na ostatnim zgromadzeniu 

została podjęta uchwała o tzw. usługach dodatkowych. Jeżeli na danej nieruchomości 

powstają odpady większe jednorazowo, ktoś planuje wesele, urodziny, jest festyn w domu 

kultury to zgodnie z tą uchwałą o usługach dodatkowych dzwoniąc do firmy, która wygrała 

na państwa terenie przetarg zamawia się tą usługę dodatkową i tam w tej uchwale są 

stawki on są brutto, razem z VAT-em będą, a my państwu na podstawie tego zgłoszenia, 

które się zgłasza do firmy wywozowej wystawimy państwu fakturę, na podstawie tej 

faktury państwo uzyskają tą usługę jednorazową dodatkową. To nie będzie już opłata, nie 

trzeba będzie deklaracji składać. 

Radna- U. Marks: Czy w ten sam sposób będą wywożone śmieci od rolników? Rolnicy 

teraz mają kontenery 1.100 l na worki po nawozach, czy to w ten sposób, że my 

zamawiamy w razie potrzeby odbiór. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Związek Międzygminny 

zajmuje się tylko i wyłącznie odpadami komunalnymi, więc rolnik na te odpady związane 

z prowadzeniem swojej działalności gospodarczej może zawrzeć odrębną umowę z firmą 

wywozową i nie musi podlegać pod nasz system, bo to nie są odpady komunalne, tylko to 

są odpady przemysłowe, tzw. z prowadzonej działalności gospodarczej, więc on nie musi u 

nas składać deklaracji i nie musi u nas zamawiać usługi dodatkowej tylko może mieć na te 

odpady zawartą umowę oddzielną na wywóz tych odpadów. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Jutro będzie u mnie rano pan Dylong z Remondisu i będę na 

ten temat rozmawiał. 

Inspektor ds. ochrony środowiska w U.G. w Reńskiej Wsi- J. Franczyk: Rozmawiałem 

z przedstawicielem Remondisu, od dwóch miesięcy z nimi negocjuje. To miałoby być na 

zlecenie, indywidualnie u każdego rolnika. Do tej pory podpisywaliście takie zlecenie to 

kosztowało 40,00 zł. Teraz nie umiałem się doprosić odpowiedzi czy ta cena jest aktualna. 

Cena prawdopodobnie zostanie ta sama i podane będą terminy. Tych pojemników jest ok 

70. Byłoby tak jak do tej pory. 

Radna- D. Rak: Państwo przyjmujecie płatności tylko na indywidualne konta. 
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Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Tak, tylko na indywidualne 

konta. 

Radna- D. Rak: Proszę powiedzieć, co w przypadku osób starszych, które nie mają konta, 

mieszkają gdzieś na głębokiej głuszy? Dzwoniłam do Czystego Regionu w kwietniu, 

zadałam to pytanie pani, która była na infolinii i odpowiedziała, że jeszcze rozważają, nie 

wiedzą jak to będzie rozstrzygnięte. Teraz rozumiem, że jest ostateczne rozstrzygnięcie, 

indywidualne konta. Co w przypadku osób starszych nie posiadających konta? 

Wójt- M. Wojciechowski:  Osoby nie potrzebują konta. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Muszą pojechać do banku 

albo na pocztę. Związek Międzygminny wynegocjował ze wszystkimi bankami 

spółdzielczymi preferencyjną opłatę 1,50 zł. Jeżeli ktoś będzie chciał przyjść do banku 

spółdzielczego i wpłacić opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi to w każdym 

banku spółdzielczym na terenie wszystkich 15 gmin członkowskich będzie płacić 1,50 zł, 

obojętnie czy będzie zlecał przelew czy nie mając konta w tym banku będzie wpłacał do 

kasy. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Mam pytanie odnośnie worków na śmieci 

segregowane. Remondis rozdawał na pierwsze półrocze. Sytuacja wyglądała w ten sposób, 

jeżeli ktoś dawał jednorazowo cztery worki to s powrotem pracownicy zostawili jeden.  

Teraz pytanie, na drugie półrocze te worki można odebrać u państwa. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Firma na początku lipca 

wszystkim mieszkańcom, którzy zadeklarowali ile chcą worków wyda tych worków razy 

trzy komplety. Jeżeli ktoś zadeklarował, że chce cztery worki na suche i dwa worki, np. na 

szkło to dostanie tych worków razy trzy. Potem jeżeli, np. będzie oddawał cztery worki 

tego, a dwa worki tego to po prostu dostanie na wymianę cztery worki tego, a dwa worki 

tego, tak stanowi umowa z firmą wywozową. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Od, po tych czterech workach, czy od lipca 

będzie worek za worek? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Jeżeli odda cztery worki to 

dostanie cztery worki. Na początek wszyscy dostaną po trzy komplety worków, które 

zadeklarowali w deklaracji. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: W jaki sposób fizycznie oni je odbiorą? Czy 

to będą pracownicy Czystego Regionu rozdawać? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Firma, która wygra w 

przetargu ma obowiązek do każdej posesji, która złożyła deklarację przywieźć trzy 
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komplety worków, takich jak zostały zadeklarowane w deklaracji razy trzy. Będą z kodem 

paskowym. 

Radna- V. Nabrdalik: Kod paskowy będzie przypisany do każdego gospodarstwa? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Tak i każdy właściciel 

nieruchomości dostanie kartkę, na której będzie miał te kody kreskowe i będzie je 

przyklejała na swój worek, żeby można było zidentyfikować zgodnie z regulaminem 

utrzymania czystości i porządku w gminach, jest zapisane, że każdy worek musi być 

zewidencjonowany, co do tego kto jest właścicielem tego worka i  czy oddaje odpady 

segregowane. On będzie nie opisany, będą same paski, żeby nie było wiadomo czyje to 

jest, tylko żeby system wiedział, że jest to nieruchomość taka, a taka. Jak będą worki 

wrzucać na samochód to mają obowiązek sczytać worek z jakiej nieruchomości on 

pochodzi. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Pytanie odnośnie koszy na śmieci. Z reguły 

w mieście, z tego co było widać, to Remondis czy jakaś inna firma wyciągali kosze z 

posesji natomiast u nas było do tej pory zwyczajem, że to właściciele, którzy mają zamiar 

opróżnić kosz wystawiają go na zewnątrz, czy to będzie w dalszym ciągu podtrzymane? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Wszystkie regulaminy na 

terenie Związku Międzygminnego stanowią tak, regulaminy utrzymania czystości i 

porządku, że kosz należy ustawić przed posesją w dogodnym miejscu, takim żeby 

samochód mógł podjechać, tak stanowi regulamin wszystkich gmin. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Nawet w miejscach gdzie do tej pory 

powiedzmy, załóżmy jeden dom był cofnięty 200, 300 m w głąb, Remondis stwierdzał, że 

oni się nie będą cofać, że „Kowalski” ma kosz przywieźć te 300, 400 m do skrzyżowania, 

czy to zostaje podtrzymane. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Tak to zostaje podtrzymane 

bo w regulaminie jest zapisane, że trzeba postawić w miejscu możliwym do podjechania 

samochodem odbierającym odpady. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Bo akurat powiedzmy, że na tych odcinkach 

nie ma zakazu wjazdu samochodu ciężarowego więc teoretycznie śmieciarka powinna się 

cofnąć. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Tak stanowi regulamin 

utrzymania czystości i porządku w gminach. Pojemnik trzeba postawić w miejscu 

dogodnym do dojazdu dla samochodu odbierającego odpady. 
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Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Z reguły kosze na śmieci stoją przy, 

powiedzmy bramie, przy wejściu na posesję, jeżeli ktoś powiedzmy dwa albo trzy dni 

przed terminem wystawiania koszy, kosz ma pełny, powiedzmy ktoś idzie sobie drogą, ma 

butelkę szklaną albo plastikową i wrzuci do tego kosza. Pracownik firmy bierze kosz, 

właściciel nie zagląda do środka, pracownik firmy podchodzi, chce opróżnić, patrzy szkło 

albo plastik na górze, wpisuje w ewidencję, że śmieci nie są segregowane. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Na początku będziemy 

edukować, informować mieszkańców, wysyłać takie ponaglenia, informacje, że śmieci 

zostały nie posegregowane, więc na pewno w pierwszym momencie nie będzie tak, że ktoś 

wrzuci szklaną butelkę, a my od razu mu zwiększymy opłatę do 20 zł. To na pewno tak nie 

będzie. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Dowodem na to, że ktoś nie segreguje to nie będzie to jak w 

ogólnym pojemniku będzie miał butelkę szklaną, czy plastikową tylko dowodem będzie to, 

że w ciągu roku nie oddał ani jednego worka z plastikami, ani jednego ze szkłem.  

Radny- J. Ludwig: Jeżeli chodzi o te kosze plastikowe, one funkcjonują jakiś czas na 

rynku i część z nich jest uszkodzona i to uszkodzona nie przez użytkownika tylko przez to 

trzepanie tam przy odbiorze. Teraz problem jest tego typu, przetarg wygrała Firma 

Remondis, te kosze zostaną. Czy jak ten kosz się rozsypie, co my mamy z tym fantem 

robić? Niektóre już są na skraju wytrzymałości. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Jeżeli już teraz są w złym 

stanie to powinni państwo zgłosić do firmy, z którą mieli do tej pory podpisaną umowę, 

żeby państwu te kosze wymienili. Jeżeli później się rozlecą to zgłaszają państwo do firmy, 

która wywozi odpady o wymianę tego kosza, bo oni mają obowiązek utrzymania ich w 

odpowiednim stanie technicznym, sanitarnym i higienicznym. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Ten kosz, który państwu wymienią on już nie będzie wasz. 

Radna- V. Nabrdalik: Dlaczego my to musimy zgłaszać do firmy, a nie do Czystego 

Regionu? My płacimy w Czystym Regionie. 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Nie ma problemu czy 

państwo to zgłoszą do nas czy do firmy, która wywozi odpady. To nie ma problemu. 

Firma, która będzie od państwa wywozić odpady ona ma obowiązek w każdej gminie mieć 

swoją siedzibę, więc czy państwo do nich zgłoszą czy do nas to będzie tak samo 

traktowane, więc nie ma problemu, czy państwo zadzwonią do nas czy do nich. 

Radny- B. Dembończyk:  Co powinno być w worku z plastikami? Jaki plastik, nie tylko 

PET-y, ale inne plastiki również dałem i nie wzięli. 



12 
 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Nasz regulamin, nasze ulotki 

informacyjne, zresztą też nową ulotkę o tym jak należy segregować będziemy drukować, 

którą każdy mieszkaniec dostanie razem z nowymi pojemnikami, z nowymi workami. Do 

worka z wysegregowanymi odpadami suchymi należy wrzucać wszystkie plastiki 

opakowaniowe, opróżnione czyli po kosmetykach i po spożywczych rzeczach tylko i 

wyłącznie, jeżeli to będzie np. szufelka plastikowa, zabawki to wszystko do zmieszanych 

się wrzuca. Tam wrzuca się tylko po kosmetykach opróżnione i po spożywczych rzeczach 

opróżnione oraz metal i papier, ale np. jeżeli to są opakowania plastikowe to wtedy tylko 

kosmetyki i tylko spożywcze bo jeżeli to są plastiki inne, np. łyżeczki plastikowe, albo tak 

jak powiedziałam jakaś szufelka, zmiotka takie rzeczy wrzuca się do czarnego pojemnika, 

do odpadów zmieszanych. 

Sołtys Sołectwa Łężce- J. Plesch: Jaka jest zasada ze śmietnikami na przystankach? 

Główna Księgowa Z. M. „Czysty Region”- E. Dudzińska: Kosze na przystankach nie 

podlegają pod system ten nasz. Tak jak do tej pory na indywidualną umowę podpisaną 

przez zarządcę drogi z firmą, która jest wpisana do rejestru. 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel podziękował za przedstawienie informacji. 

Ad. 2 Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel przekazał głos Wójtowi- M. 

Wojciechowskiemu, który przedstawił Sprawozdanie z pracy Wójta Gminy Reńska Wieś 

za okres od 23 maja do 19 czerwca 2013 r. stanowiące załącznik do protokołu. 

Wójt Gminy Reńska Wieś przedstawił zarządzenia podpisane w okresie międzysesyjnym, 

których zestawienie stanowi załącznik do protokołu. 

Ad. 3 Sprawozdanie z pracy Przewodniczącego Rady Gminy- K. Flegel w okresie od 23 

maja do 19 czerwca 2013 r.  zawiera następujące punkty: 

4.06- Spotkanie w Komornie z młodzieżą z  Oringer. 

7-10.06- Wyjazd do Neuenstein, gdzie była podpisywana umowa partnerska. 

16.06- 25-lecie święceń Księdza Dziekana Lewandowskiego. 

18.06- Pan dyrektor SP ZOZ w Kędzierzynie- Koźlu- Andrzej Mazur rozmawiał ze mną, 

wyraził wolę przybycia na spotkanie z radą gminy gdyby były takie nasze oczekiwania. 

17.06- udział w posiedzeniu Komisji Finansowo- Gospodarczej. 

19.06- udział w przekazaniu starego agregatu prądotwórczego do Rudnik. 

W poczcie wpłynęły: 

29.05- pismo Regionalnej Izby Obrachunkowej z pozytywną opinią opinii Komisji 

Rewizyjnej o udzielenie absolutorium Wójtowi za wykonanie budżetu gminy za 2012 rok. 
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Prośba Gminnej Biblioteki Publicznej w Reńskiej Wsi o tą uchwałę, którą dzisiaj 

wprowadziliśmy dotyczącą zmiany adresu. 

Pan Wójt informuje, w zasadzie Radę Sołecka, że wystosował drugie pismo do Zarządu 

Dróg Wojewódzkich o zrobienie przejścia dla pieszych do sklepu. 

Ad. 4 Przewodniczący Rady- K. Flegel przekazał głos kolejno Przewodniczącym Komisji 

w celu przedstawienia sprawozdania z działalności Komisji w okresie od 23 maja do 19 

czerwca 2013 r.  

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej- U. Marks: Komisja Rewizyjna miała swoje 

posiedzenie 13 czerwca. W temacie posiedzenia była realizacja poleceń wyjazdów 

służbowych pod kątem kosztów w 2012 roku oraz przejęcie Zespołu Szkół w Komornie 

przez Gminę Reńska Wieś. Pierwszy temat odnośnie realizacji wyjazdów służbowych 

komisja do tego tematu nie ma żadnych zastrzeżeń, natomiast drugi temat jest 

niezakończony komisja wybiera się z wizytą do Zespołu Szkół żeby zakończyć ten temat 

na miejscu.  

Przewodnicząca Komisji Społeczno- Oświatowej- Violetta Nabrdalik:  Komisja 

Społeczno- Oświatowa miała swoje posiedzenie w minioną środę, 12 czerwca. Mieliśmy 

trzy tematy do omówienia: Osiągniecia i sukcesy naszych uczniów, szczególnie uczniów 

klas kończących szkoły podstawowe i gimnazja. Jak co roku w Gminnym Ośrodku 

Kultury, ci uczniowie otrzymają nagrody książkowe, talony na nagrody książkowe, które 

będą mogli sobie wybrać. Będą to uczniowie ze średnią 5,00 i powyżej. Kolejnym tematem 

był stan przygotowań do Święta Herbowego i Dożynek, ale myślę, że w dalszej części 

porządku obrad pan Wójt Domek podejmie ten temat, więc żeby się nie powtarzać to go 

ominę. Ostatnim tematem była organizacja wypoczynków w czasie wakacji, taka jak, co 

roku również i teraz w Gminnym Ośrodku Kultury przez dwa tygodnie od 15 do 31 lipca 

uczniowie, szczególnie klas podstawowych będą mogli skorzystać z takiego wypoczynku. 

Przewodniczący Komisji Finansowo- Gospodarczej- Joachim Majnusz: Komisja 

Finansowo- Gospodarcza miała swoje posiedzenie 17 czerwca. Głównym tematem była 

analiza kosztów i funkcjonowania wodociągów i kanalizacji w gminie. Informację 

przedstawiła pani Główna księgowa, w pracach komisji brał udział również pan Prezes 

ZUK Sp. z o.o. z Baborowa. Na wodociągach mamy 9.000 zł deficytu, a na kanalizacji jest 

18.000 zł zysku. 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel otworzył dyskusję nad złożonymi 

sprawozdaniami. 
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Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Ja mam szereg pytań, do Pana Wójta przede 

wszystkim. Rozpocząłbym od sprawy technicznej. Pan powiedział, lampa w 

Długomiłowicach na ul. Starej domontowywana, tam gdzie jest zjazd z górki z ul. 

Naczysławskiej. Czy tam musiało dojść do wypadku, żeby wreszcie Urząd Gminy tą lampę 

postawił? 

Wójt- M. Wojciechowski:  Nie wiem o żadnym wypadku. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Państwo Kubera mają płot przestawiony. 

Wójt- M. Wojciechowski: Przed tym, jeszcze jakie tam były wypadki inne? 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: To nie po raz pierwszy ktoś wjechał do tego 

płoty, że nie wyhamował z tej górki. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Lampa pomoże, tak pan uważa. Nie ma to nic z tym 

wspólnego, ale w tym miejscu będzie. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Panie Wójcie, kwestia jest taka, że podczas 

pańskiego wyjazdu do Niemiec w sobotę, 8 czerwca próbowałem się z Panem wielokrotnie 

skontaktować odnośnie nawałnic i podtopień, które były w Długomiłowicach i z takim 

smutkiem, że nikt telefonu nie odebrał. W zasadzie nie można było najważniejszych spraw 

przekazać w miarę na szybko, gdy ta woda była i stało to. Przypadek losowy, że pogoda 

sporządziła nam taki, a nie inny los, nawałnica była to fakt ponad przeciętne opady 

deszczu, natomiast jeżeli wszystkie stare kratki ściekowe, które są w tamtych miejscach są 

zasypane i ich nikt nie czyście czy mostki pod drogami z reguły transportu rolnego, gdzie 

tam też są dojazdy do mieszkańców, są zapadnięte. Ponoć, mieszkaniec był u pana, 

pokazywał zdjęcia. Był pan w terenie i powiedział pan, że tam problemu nie ma. Okazało 

się, że ten mostek się do końca zapadł co spowodowało właśnie ponowną jak gdyby 

większą w skutkach szkodę na ul. Głównej. Tu bym też prosił o w miarę możliwości 

szybko usunięcie tych awarii. 

Odnośnie wyjazdu do Niemiec mam takie pytanie, ile osób jechało i kto podejmował 

decyzję, że te, a nie inne osoby jadą? 

Wójt- M. Wojciechowski: Jeżeli chodzi o nawałnicę, panie sołtysie dzwonił pan do mnie 

o 1930, nie wielokrotnie tylko dwa razy. Od godziny 1900 była uroczystość podpisania 

umowy partnerskiej, ta uroczystość trwała do godz. 2300, stąd nie odebrałem telefonu, bo 

go w ogóle przy sobie nie miałem. Po 2300 już nie wypadało mi dzwonić, zadzwoniłem 

później. 

Jeżeli chodzi o wyjazd, jak państwo pamiętacie na sesji było ogłoszone, kto chce jechać 

żeby się zgłosił. Kilka osób się zgłosiło, kilku radnych, sołtysi się zgłosili, część osób 
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związana z występami pojechała na nasze prośby, dlatego, że tam mieliśmy dać występ. 

Pojechały mażoretki, dziewczyny, które śpiewały. Autobus nie był pełny. Były tylko 33 

miejsca zajęte. Miejsca jeszcze były wolne w autobusie, nikt więcej się nie zgłosił. 

Radny- B. Dembończyk: Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym radny w czasie 

pełnienia swoich obowiązków jest pod ochroną, również wójt. Czy Wójt podejmie jakieś 

kroki, skoro został znieważony? 

Wójt- M. Wojciechowski:  Nie, proszę państwa nie będę się bawić w takie rzeczy. 

Chociaż całość zebrania była nagrywana. Nie będę się „bawił” w takie rzeczy, jestem zbyt 

poważnym człowiekiem, żeby się zajmować takim czymś. 

Mieszkanka Sołectwa Dębowa- Beata Wiśniewska: Jestem mieszkańcem Dębowej, 

uczestniczyłam we wspomnianym zebraniu. Nie będę nikogo bronić, nikogo 

krystalizować. Chcę żebyście państwo wiedzieli, jak ogólnie się rysowała atmosfera na 

spotkaniu, również od drugiej strony. Pan Wójt oskarżył mieszkańców Dębowej, że 

działają na szkodę gminy. Tak, że proszę się nie dziwić emocjom. Panie Wójcie, jak pan 

mówi całe spotkanie jest nagrane. Powiedział pan, państwo działacie na szkodę gminy to 

jest zarzut, to jest przestępstwo, bo jeżeli ma pan jakiekolwiek wątpliwości proszę to 

zgłosić do organów ścigania. Wiele słów padło pewnie niepotrzebnych. Ja też nie jestem 

zwolennikiem siłowego rozstrzygania niektórych tematów i nerwowych, są ludzie bardziej 

odporni na nerwy, ludzie mniej odporni na nerwy. Skąd ta atmosfera również wynikła. 

Wynikła z oczywistej dyskusji na temat tego, co się dzieje na Dębowej od co najmniej 

dwóch lat, co nadal wyjaśnienia sprawy podejrzenia nielegalnej eksploatacji nie zostało 

rozstrzygnięte. Dziwi mnie stwierdzenie pana Wójta, że tam żadne ciężarówki nie jeżdżą. 

Drodzy państwo wszyscy wiemy, że od dwóch lat jeżdżą, duże, 30-to tonowe ciężarówki. 

W momencie kiedy mieszkańcy słyszą takie rzeczy trudno powstrzymać emocje. Ja myślę, 

że do tematu wrócimy za państwa oczywiście zgodą w kwestii również działek, które mają 

zostać sprzedane, bo moim skromnym zdaniem, również wkrada się nieścisłość. Państwo 

na poprzedniej sesji podjęliście uchwałę o sprzedaży dwóch działek w Dębowej 408/3 i 

408/4. Zapewnieni zostaliście państwo, że działki zostały doprowadzone do stanu 

poprzedniego, co nie jest prawdą. Pan Wójt będąc na spotkaniu w Dębowej fizycznie 

stwierdził również, że faktycznie nie zostały doprowadzone do stanu poprzedniego. W 

takim razie pytam, jak można wystawić na sprzedaż teren, który nie jest doprowadzony do 

stanu poprzedniego, przez poprzedniego dzierżawcę? Każdy potencjalny klient, który 

będzie chciał stanąć do przetargu jasno sobie przekalkuluje, chwila, jak kupię tę działkę, 

najpierw będzie musiał zainwestować kilka tysięcy, żeby te zwały ziemi doprowadzić do 



16 
 

stanu poprzedniego. To w ogóle się nie kalkuluje. Wiem, że państwo zostaliście 

zapewnieni o tym, że grunt wygląda jak wyglądał. Kolejna sprawa również tyczy się jednej 

z tych działek 408/3, nie wiem, czy państwo radni jesteście świadomi, że tam, ta działka 

przedstawiała trzecią klasę bonitacji gruntu. Żeby ją wyłączyć z produkcji rolnej jest 

potrzebna decyzja wyłączająca ten grunt z produkcji rolnej. Ta działka została przez pana 

Wójta wydzierżawiona na cele nie rolne. Ja nie wiem jaka jest treść umowy. Sugeruję żeby 

państwo do niej zerknęli. W tym momencie Starostwo prowadzi postępowanie 

wyjaśniające po kontroli jaką przeprowadzono i stwierdzono fizyczne wyłączenie tej 

działki z produkcji rolnej. Ja myślę, że większość z państwa, ponieważ mamy tutaj tereny 

rolnicze wie jak się liczy opłaty za wyłączenie z produkcji rolnej. W tym momencie jest to 

opłata podwójna. Teraz pytanie, na kogo spadnie odium tej opłaty, czy na gminę, która 

wydzierżawiła? Tak jak mówię, ja nie znam umowy dzierżawy, nie wiem czy w umowie 

dzierżawy dla danej firmy jest zapis na jaki cel ma być wydzierżawiona. Czy odium tej 

kary, czyli podwójnej opłaty wyłączającej teraz z produkcji rolnej spadnie na gminę, czy 

na firmę, która fizycznie tego dokonała? Ja nie chcę spekulować, ja nie jestem wyrocznią. 

Informuję tylko państwa, że toczy się postępowanie wyjaśniające w Starostwie w tej 

sprawie. Faktycznie, fizycznie działka została wyłączona z produkcji rolnej i chciałabym 

żeby państwo radni się zastanowili, czy w tej sytuacji, kiedy działka nadal jest rozkopana 

jest zasadne realizować uchwałę podjętą na poprzedniej sesji odnośnie jej sprzedaży bo dla 

mnie odstrasza to potencjalnych chętnych do zakupu tej działki, a wiadomo, że przetarg 

rządzi się swoimi prawami. Każdy ma prawo przystępować do przetargu na tych samych 

zasadach, a w tym momencie najbardziej zainteresowaną firmą jest firma, która dokonała 

tego wyłączenia z produkcji rolnej, która rozkopała tą działkę i ona faktycznie, fizycznie 

jest zainteresowana zakupem jej. Zastanowiłabym się nad zasadami konkurencji osób 

przystępujących do przetargu. Na tą chwilę dziękuję państwu. Jeżeli do mnie są jakieś 

pytania, bo myślę, że mogę wiele tematów naświetlić to bardzo proszę. 

Radny- J. Majnusz: Jak wiem przez Dębową idzie droga powiatowa, to pani uważa, że po 

drodze powiatowej samochody ciężarowe nie mają prawa jeździć. 

Mieszkanka Sołectwa Dębowa- Beata Wiśniewska: Ale ja nie mówiłam, że nie mają 

prawa jeździć. 

Radny- J. Majnusz: Pani mówiła, że ciężarówki jeżdżą po Dębowej, czy jest to 

przestępstwo? 

Mieszkanka Sołectwa Dębowa- Beata Wiśniewska: Proszę pana ja nie mówiłam, że nie 

mają prawa jeździć. My omawialiśmy na spotkaniu wiejskim sprawę tego, co się dzieje na 
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Dębowej. Rozumie pan, że jeżeli jeżdżą ciężarówki to nie jeżdżą puste, czyli coś na 

Dębowej się dzieje i dzieje się od dwóch lat. To wiemy, ja nie mówię, że jest zakaz, bo 

zakazu nie ma. Proszę bardzo, można jeździć ciężarówkami. Temat był bardziej szeroki. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Państwo żądali zakazu jazdy ciężarówkami. 

Mieszkanka Sołectwa Dębowa- Beata Wiśniewska: Panie Wójcie to nie było tematem 

spotkania. To była odrębna kwestia i to działo się w ubiegłym roku. My rozmawialiśmy na 

całkiem odrębne tematy. Ja nie chcę państwa zanudzać. Jeżeli ktoś sobie życzy ja mogę 

całą sytuacje opisać. Chciałabym się jednak od tego powstrzymać ponieważ sprawa jest w 

Prokuraturze Opolskiej. Myślę, że niebawem będziecie państwo o efektach 

poinformowani. 

Radny- J. Majnusz: Powiem pani tak, że za jedną ciężarówkę podatek 3.000 zł, a pani za 

budynek zapłaci 200 zł. Taka jest różnica. Mieszkańcy wymagają żeby te ciężarówki 

jeździły najlepiej w powietrzu. 

Mieszkanka Sołectwa Dębowa- Beata Wiśniewska: Ja nadal nie wiem o co panu chodzi 

bo ja nie rozmawiam w tej chwili o zakazie jazdy ciężarówkami. 

Radny- J Majnusz: Pani powiedziała, że jest jakieś przestępstwo, że po Dębowej jeżdżą 

ciężarówki. 

Mieszkanka Sołectwa Dębowa- Beata Wiśniewska: Nie proszę pana, proszę nie wkładać 

mi w usta słów, których nie powiedziałam. Dziękuję. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Ja chciałbym zabrać głos w kwestii już 

słynnego spotkania na Dębowej. Byłem zaproszony, przybyłem. Powiem szczerze, że włos 

mi na głowie stawał, ze względu na to, że troszeczkę pan Wójt zaostrzał ze swojej strony 

wypowiedziami sytuację. Panie Wójcie, czy ma pan uprawnienia rzeczoznawcy? Pan 

powiedział mieszkańcom, że dzięki temu, że na Dębowej się wydobywa to wartość ich 

nieruchomości wzrasta. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Tak nie powiedziałem. Powiedziałem, że potrafię wykazać, że 

wartość nieruchomości położonych przy wodzie jest większa niż jak wody nie ma. Tak 

powiedziałem. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Pan mówił, że dzięki temu, że tu 

wydobywają 

Wójt- M. Wojciechowski:  Na ten przykład, podałem przykład działki, która została 

niedawno sprzedana przy akwenie Dębowa o powierzchni 3 arów za 80.000 zł. Tak 

mówiłem. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Nie do końca. 
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Wójt- M. Wojciechowski:  Proszę dokładnie przesłuchać to co było mówione. Dokładnie. 

I też nie mówiłem, że mieszkańcy działają na szkodę tylko to państwo, pan Anders 

pierwszy powiedział, że ja działam na szkodę gminy, a ja odpowiedziałem, że potrafię 

wykazać, że wy działacie na szkodę gminy, a nie powiedziałem, że działacie. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: A w jaki sposób? Może pan powiedzieć w 

jaki sposób mieszkańcy wsi Dębowa działają na szkodę gminy? 

 Wójt- M. Wojciechowski:  W taki sposób w tej chwili, że blokują inwestycję, z której 

gmina mogłaby czerpać duże dochody. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: A mógłbym wiedzieć przez ostatnie dwa lata 

to co robił pan Szpryngiel, ile z  tego miała dochodu gmina? 

Wójt- M. Wojciechowski:  Zna pan prawo troszkę chociaż, z grubsza. Nie zna pan, bo jak 

by pan znał to by pan wiedział, że kopanie stawów rybnych, stawów na ryby odbywa się w 

całej Polsce na tych samych zasadach, że chora jest ustawa, która pozwala na to i wszystko 

co powstaje przy kopaniu stawów jest odpadem. I ten odpad może podlegać 

zagospodarowaniu. Generalnie nawet po pewnych przeróbkach może być sprzedawany. 

Państwo twierdzicie, że macie dowody na sprzedaż, jak to udowodnicie to będzie ktoś 

karany, ale na pewno to nie Wójt bo Wójt nie sprzedawał tego. Natomiast dochód jest 

dopiero wtedy, gdy kopaliny wydobywa się w sposób legalny, a to co się ma w tej chwili 

dziać to właśnie ma być wydobywanie w sposób legalny. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Jakie gatunki ryb tam miał pan Szpryngiel? 

Wójt- M. Wojciechowski:   Ja nie wiem jakie chciał hodować. Ta inwestycja jest 

nieskończona. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Jak inwestycja jest nieskończona, skoro on 

sprzedał. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Co sprzedał? 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Działki, które miał. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Sprzedał bo już miał dosyć wszystkiego. Nie wolno panu 

sprzedać dom w połowie budowy? Wolno panu sprzedać dom w połowie budowy, można 

zaczętą budowę sprzedać. Pan sprzedał też tą działkę w takim stanie w jakim inwestycja 

była zaawansowana. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Tu bym się kłócił, ale mniejsza z tym. Mam 

jeszcze jedno pytanie. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Nie ma się co kłócić jest akt notarialny na tą sprzedaż. 
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Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Odnośnie tych działek przeznaczonych do 

sprzedaży, co będzie dalej? 

Wójt- M. Wojciechowski:  Firma została wezwana do przywrócenia ich do stanu 

pierwotnego. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Natomiast przetarg został rozpoczęty. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Nieprawda, żaden przetarg nie został rozpoczęty. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Ogłoszenie o przetargu zostało wywieszone. 

Wójt- M. Wojciechowski: Wywieszono informację o przeznaczeniu do sprzedaży nie o 

przetargu. O przeznaczeniu do sprzedaży, bo taki jest obowiązek wywieszenia na tablicy 

ogłoszeń wszystkiego co jest do sprzedaży, mienia. Całe mienie, które jest do sprzedaży 

ma być wystawione na tablicy ogłoszeń. A kiedy będzie sprzedawane, to będzie dopiero 

wtedy jak będzie przygotowane do sprzedaży. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: A kto zrobił wycenę tej działki? 

Wójt- M. Wojciechowski:  Rzeczoznawca. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Była tylko jedna wycena, czy było ich 

więcej? 

Wójt- M. Wojciechowski: Jedna na każdą działkę. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: A nie jest to za mało? 

Wójt- M. Wojciechowski:  Jak pan uważa, każdą działkę mam potrójnie wyceniać, trzech 

rzeczoznawców, czterech? 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Dwie na przykład. Dwie wyceny. 

Wójt- M. Wojciechowski: Nigdy się tego nie praktykuje. 

Radny- W. Krybus: Panie Wójcie, pan powiedział ileś lamp ma być dobudowywanych. 

Czy to są lamy na sieci istniejącej, czy z tego powodu trzeba dobudowywać sieć? 

Wójt- M. Wojciechowski:  Sześć lamp. Dobudowywać sieć trzeba na ulicy Głównej w 

Długomiłowicach. 

Radny- W. Krybus:  To były zadania, które pan wymienił jako inwestycje, ale o tych 

pierwszych. 

Wójt- M. Wojciechowski: Na ul. Starej na istniejącym słupie, na ul. Polnej na istniejącym 

słupie, na ul. Lipowej na istniejącym słupie. 

Radny- W. Krybus: Dobudowa słupa to jeszcze inna sprawa, czy tam idzie, tzw. piąty 

przewód. 
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Wójt- M. Wojciechowski: Tak, idzie. Jedynie w Poborszowie, na Wygonie tam został 

postawiony dodatkowy słup z odzysku z Komorna z dworku i tam trzeba dobudować 150 

m piątego przewodu. To tylko to jedno gdzie trzeba dobudować. 

Radny- W. Krybus: To Policji nie trzeba lokalu zastępczego oferować. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Ja się nie czuję do tego zobowiązany. Mogą sobie jedną część 

wydzielić gdzie do tej pory mają posterunek. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Pan na tym zebraniu mówił, że bodajże 

kwota 1.400 zł z groszem poszła na dwie toalety w pobliżu akwenu Dębowa. Ta toaleta 

przy Huli Guli ona jest otwarta ale nie wiem kto ją sprząta, ale ta toaleta, która jest przy 

Makadamie to ona jest, ogrodzenie jest 24 godziny na dobę zamknięte. Kilka razy o 

różnych porach dnia zaglądałem i zawsze była zamknięta. 

Wójt- M. Wojciechowski: Tą toaletą koło Hula Guli opiekuje się pan Kościółek i on jest 

tam zobowiązany sprzątać, otwierać i zamykać, a tą tutaj pan Plęs. One miały być obie 

czynne tak jak jest sezon od 15 czerwca. Trzeba się spytać pana Plęsa, co się stało, że nie 

jest jeszcze otwarta, ale od 15 powinna być. 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel zarządził od godz. 1635 10-cio minutową przerwę 

w obradach sesji. 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel po przerwie wznowił obrady i udzielił głosu 

mieszkance Sołectwa Dębowa- Beacie Wiśniewskiej. 

Mieszkanka Sołectwa Dębowa- Beata Wiśniewska: Chciałabym zakończyć wątek i nie 

zakłócać państwu więcej obrad. Chciałabym się odnieść tylko, że tak powiem odbić 

piłeczkę pana Wójta, który pytał pana Kufkę czy zna prawo. Pan mówił tak szumnie, że 

każdy ma prawo budować staw, ja się z tym zgadzam panie Wójcie. Z tym, że nie wiem 

czy zna pan ustawę prawo ochrony środowiska, która mówi, że złoże jest prawem 

chronione. Tu jest dosyć duży zapis. 

Wójt- M. Wojciechowski: Tak, ale złoże jest dopiero wtedy jak jest udokumentowane, 

proszę pani, wtedy mówimy o złożu. 

Mieszkanka Sołectwa Dębowa- Beata Wiśniewska: Firma, która jest w posiadaniu 

obecnie stawu, nie ukrywa, że pobierała próbki kopaliny do analizy. Pobieranie próbek jest 

robotą geologiczną, która prowadzi do udokumentowania złoża. Zgadza się. Wówczas 

rozmawiamy o tym czy tam złoże jest, czy tam złoża nie ma. Panie Wójcie ja 

sugerowałabym nie spekulować bo może się okazać tak, że nie będzie możliwości 

budowania tam stawu.  

Wójt- M. Wojciechowski:  Może się okazać. 
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Mieszkanka Sołectwa Dębowa- Beata Wiśniewska: W tej kwestii też postępowanie 

trwa. Fizycznie złoże jest. Definicja w ustawie prawo geologiczne i górnicze nawet nie 

wymaga badania, to są praktyki stosowane. Coś musi być żebyśmy wiedzieli fizycznie, że 

to złoże jest, bo złoże to jest naturalne nagromadzenie kopalin. Każdy z nas, który tam 

pójdzie i weźmie to do ręki to stwierdzi, czy to jest pospółka, czy to jest żwir, czy to jest 

ziemia, itd. Ale umówmy się, że jest taka praktyka, że musi być udokumentowane. 

Wójt- M. Wojciechowski: Nie praktyka tylko prawo. 

Mieszkanka Sołectwa Dębowa- Beata Wiśniewska: Być może się przejęzyczyłam, że ja 

nie życzę sobie ciężarówek na Dębowej. To nie tak, jeżeli się przejęzyczyłam to 

przepraszam nie taki był mój cel. Rozmowa się toczyła o czym innym, ale jeżeli chodzi już 

o jazdę wielką ciężarówką, samochodów przez Dębową, ja myślę, że państwo powinni się 

zastanowić nad tym czy jest, jaka jest celowość realizacji żwirowni, eksploatacji złoża 

Dębowa II przy tworzących się terenach rekreacyjnych na akwenie Dębowa, dlatego, że to 

jest jedyna droga, która bezpośredni idzie przy plaży. Ja wiem, że pozyskaliście państwo 

środki unijne na ten cel, czy ktoś nam nie zarzuci, żeśmy je źle wydali ponieważ kłóci się 

to na przykład właśnie z używaniem tej drogi bezpośrednio przy trenach rekreacyjnych, 

bezpośrednio przy plaży do wywozu urobku. Proszę się nad tym zastanowić. To by było 

wszystko. Ja państwu już obrad nie chcę zakłócać nie będę zakłócać. Miłego obradowania. 

Dziękuję za głos panie Przewodniczący. 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel przeszedł do realizacji pkt 5 porządku obrad. 

Ad. 5 Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel przekazał głos Skarbnik Gminy- R. 

Słociak, która przedstawiła informację na temat sprawozdania finansowego oraz 

sprawozdania z wykonania budżetu Gminy za 2012 rok wraz z informacją o stanie mienia 

jednostki samorządu terytorialnego. 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel w związku z brakiem pytań przeszedł do 

realizacji kolejnego punktu porządku obrad. 

Ad. 6 a) Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel przekazał głos kolejno: 

- Skarbnik Gminy Reńska Wieś- R. Słociak, która odczytała uchwałę nr 117/2013 z dnia 

19 kwietnia 2013 r. Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Opolu w 

sprawie opinii o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Reńska Wieś za 2012 r., 

stanowiącą załącznik do protokołu 

- Przewodniczącej Komisji Rewizyjnej- U. Marks, która odczytała uchwałę nr 228/2013 z 

dnia 29 maja 2013 r. Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Opolu nt. 
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opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie absolutorium za 2012 r., stanowiącą 

załącznik do protokołu. 

b) Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej- U. Marks odczytała: 

- opinię Komisji Rewizyjnej o wykonaniu budżetu Gminy za rok 2012, stanowiącą 

załącznik do protokołu 

- opinię Komisji Rewizyjnej o sprawozdaniu finansowym za rok 2012 Gminy Reńska 

Wieś, stanowiącą załącznik do protokołu. 

- uchwałę Nr 3/2013 Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Reńska Wieś z dnia 15 maja 

2013 r. w sprawie wniosku o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy Reńska Wieś z 

wykonania budżetu gminy za rok 2012.  

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel:  Sprawozdanie z wykonania budżetu Gminy za 

2012 rok zostało przedłożone radnym i analizowane na posiedzeniach stałych Komisji 

Rady Gminy  w miesiącu czerwcu 2013r.. 

Ad. 7 Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel otworzył dyskusję w temacie. 

Radny- J. Ludwig : Czy w ogóle Regionalna Izba Obrachunkowa znalazła coś, co należy 

poprawić? Czy tam wszystko jest tak jak w książce pisze? 

Radna- Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej- U. Marks: Nie znalazł nic. Jest 

pozytywnie wydana opinia, tak, że nie ma zastrzeżeń. 

Radna- D. Rak: Komisja Rewizyjna też nic nie wykryła. 

Radny- B. Dembończyk: Mam pytanie jeżeli chodzi o opłaty za nieterminowe płacenie 

podatków. Jaka to była kwota w tamtym roku, wysokość odsetek od podatników za 

nieterminowe płatności podatków? 

Skarbnik Gminy- R. Słociak: Odsetki od wpływów z podatku rolnego, leśnego, środków 

transportu od osób fizycznych wyniosły 13.508,33 zł, a od osób prawnych 1.030,77 zł 

same odsetki wpłacone. Nie pobiera się odsetek do kwoty 6,60 zł. 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel w związku z brakiem dalszych pytań przeszedł do 

realizacji kolejnego punktu porządku obrad. 

Ad. 8 Projekt  Uchwały Nr XXXII/207/13 w sprawie zatwierdzenia sprawozdania 

finansowego za 2012 rok 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel odczytał projekt w/w uchwały po czym zarządził 

głosowanie. Do głosowania przystąpiło 15 obecnych radnych. W głosowaniu radni 

opowiedzieli się za przyjęciem uchwały, 14 głosów „za”, wstrzymał się 1 radny– Józef 

Kołkiewicz, głosów przeciwnych– 0. 
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Ad. 9 Projekt Uchwały Nr XXXII/208/13 w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi 

Gminy Reńska Wieś za 2012 rok. 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel odczytał projekt w/w uchwały, po czym zarządził 

głosowanie. Do głosowania przystąpiło 15 obecnych radnych. W głosowaniu radni 

opowiedzieli się za przyjęciem uchwały, 14 głosów „za”, 1 radny- Józef Kołkiewicz 

wstrzymał się od głosu. 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel udzielił głosu Radnemu- B. Dembończykowi. 

Radny- B. Dembończyk: Udzielenie absolutorium głównie dotyczy oczywiście Wójta, ale 

na to pracownicy również zapracowali, więc my jako Rada i Sołtysi powinniśmy 

przynajmniej oklaskami podziękować. 

Ad. 10 Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel przekazał głos Z-cy Wójta- J. Domek. 

Z-ca Wójta- J. Domek: Sprawy jeżeli chodzi o święto herbowe są praktycznie dopięte w 

99%. Wszystkie sprawy te związane z dokumentami, korespondencja pomiędzy gminami 

partnerskimi, noclegi, wyżywienia, program na poszczególne dni to wszystko jest już 

praktycznie domknięte. Nie było to łatwe ale jakoś się to wszystko dało zgrać. Również 

najważniejszy dzień, sobota kiedy jest podpisywana umowa partnerska. Ceremonia jest już 

nawet parę miesięcy opracowana, z której skorzystała pani Burmistrz z Neuenstein. 

Państwo macie plakaty. Nie będzie sesji. Zapadła decyzja, że będzie to uroczyste spotkanie 

z okazji podpisania partnerstwa. To jest taki niuans. Zapraszamy radnych i sołtysów na te 

spotkania. Sądzę, że zwłaszcza w sobotę kiedy będzie gmina partnerska, przyjedzie tutaj 

do nas z Neuenstein 44 osoby, już mamy listę, z Szendehely, Nograd- 45, 20 Horka i ok. 

50 z Andelskiej Hory. Sądzę, że do tego jesteśmy przygotowani. Nasza baza tutaj w 

Gminie Reńskiej Wsi, różna baza jest na tyle, że potrafimy w większości obsłużyć, czy 

zabezpieczyć pewne potrzeby tych gości i gdybym miał powiedzieć na dzień dzisiejszy to 

praktycznie możemy zaczynać jutro, bo do większości osób zaproszenia zostały 

przekazane, za granicę dużo wcześniej. Pozostało nam tutaj dać oficjalne zaproszenie panu 

Marszałkowi. Spodziewamy się  gości takich jak, pana Konsula, który potwierdził ponad 

miesiąc temu swoją obecność, pani Jazłowiecka- Posłanka do Parlamentu Europejskiego, 

tak na 70%, jeżeli nie będzie to ważne posiedzenie w Parlamencie to wybierze Reńską 

Wieś, będzie chciała uczestniczyć w tym posiedzeniu. Wiele osobistości z organizacji 

wojewódzkich mam nadzieję zaszczyci na tym uroczystym spotkaniu. To spotkanie 

odbędzie się w Acropolisie. Po spotkaniu, po ceremonii podpisania jest wspólny obiad dla 

wszystkich uczestników. Później przechodzimy pod namiot w Reńskiej Wsi i zgodnie z 

zapisem na plakatach program kulturalny. 
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Wójt- M. Wojciechowski:  Chciałbym zaapelować żeby jednak wziąć udział szczególnie 

w sobotę. Namiot jest duży. Gości będzie dużo. Gości pewnie i tak będzie więcej niż nas. 

Samych gości będzie ponad 100. Będzie śmiesznie jak nas będzie 20, a gości 150. 

Rozumiem, że państwo będziecie od rana na uroczystym podpisaniu partnerstwa, że jest to 

sobota. Jednak na tą część popołudniową, kiedy występy są, jednak dobrze byłoby 

żebyście państwo pokazali się. Chcielibyśmy też, bo generalnie idea, którą przedstawiała 

pani burmistrz z Neuenstein jest słuszna. To nie chodzi o to żeby się Wójt z panią 

Burmistrz spotykał, myśmy się widzieli już wystarczająco dużo razy. Rzecz w tym żeby 

spotykali się ludzie i stąd już mamy takie pierwsze kontakty, pan Majnusz rolników, 

którzy będą weźmie do siebie. Dobrze byłoby jak będą nauczyciele może pokazać szkołę 

w Długomiłowicach. Będziemy się z państwem kontaktować i będziemy starali się 

stworzyć takie bezpośrednie kontakty, przynajmniej kilka takich bezpośrednich kontaktów,  

które by zaowocowały. Będziemy starali się, żeby ta znajomość językowa była na tyle 

żeby można było się kontaktować. Będzie przekazanie wozu strażackiego w Mechnicy, tak 

że będzie okazji do spotkań. 

Ad. 11 Głosowania nad projektami uchwał. 

Projekt uchwały Nr XXXII/209/13 w sprawie zmiany budżetu gminy na rok 2013 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel przekazał głos, Skarbnik Gminy- R. Słociak, 

która omówiła projekt uchwały. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Napisaliśmy dwa wnioski na wymianę pokryć azbestowych na 

budynku w Długomiłowicach przy ul. Starej i w Gierałtowicach na budynku dawnej 

stołówki. Tam jest pokrycie azbestowe. Te wnioski zostały zaakceptowane, pieniądze 

zostały przyznane. Mówiłem państwu, że być może przyjdzie taki moment, że będziemy to 

musieli wprowadzać do budżetu. Dotacja jest przyznana w związku z tym trzeba te zadania 

wprowadzić żeby móc ogłaszać przetarg. Wprowadzamy na każdą wymianę dachu po 

60.000 zł. Nie jestem pewny do końca czy to wystarczy. To się okaże po zapytaniu o cenę. 

Myślę, tak żeśmy kalkulowali patrząc na inne obiekty, na których były wymieniane dachy 

na te blaszane, że to mniej więcej w tych kosztach powinno być. Na budynku w 

Gierałtowicach będzie wymieniane pokrycie na zwykłą blachę bez ocieplenia. Natomiast 

na budynku na ul. Starej bo tam jest budynek mieszkalny, na górze mieszkają ludzie tam 

będzie blacha z izolacją. Ona jest o dobre dwa razy droższa. 

Radny- M. Polanik: Proszę powiedzieć, co w tych budynkach się mieści.? Wszędzie 

mieszkają rodziny? 
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Wójt- M. Wojciechowski:  W budynku na ul. Starej mieszkają rodziny. To jest budynek 

komunalny. Tam mieszka kilka rodzin, włącznie na poddaszu mieszkają, natomiast na 

budynku w Gierałtowicach tam na parterze tylko mieszkają ludzie, na poddaszu nie, w 

związku z tym tam może być na razie blacha zwykła. 

Radny- B. Dembończyk: Nie wiem czy dobrze zrozumiałem, ale pani Skarbnik mówiła, 

że pani Dyrektor prosi o przeniesienie z podstawówki do gimnazjum albo odwrotnie jakiś 

pieniędzy. 

Skarbnik- R. Słociak: Z gimnazjum do podstawówki konkretnie na ????. To są różne 

rozdziały. Wójt może również zarządzeniem zmienić, ale to zarządzenie podlega 

nadzorowi RIO. Zmiany między rozdziałami wykonuje się albo uchwałą rady albo 

zarządzeniem wójta. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Jeżeli nie ma sesji w krótkiej perspektywie wtedy jest 

zarządzenie w tej sprawie, jeżeli jest sesja za parę dni to można to zmienić. 

Skarbnik- R. Słociak: Zmieniać można między paragrafami zarządzeniem, a między 

rozdziałami raczej uchwałą rady.  

Radny- M. Polanik: Odniosę się do tych 120.000 zł z takim trochę żalem. My w 

Kamionce walczymy od iluś tam lat żeby nam zrobić dach na naszej świetlicy, gdzie też 

mieszka jedna rodzina i jest nasza świetlica wiejska.  Nie możemy nic wywalczyć, a tu z 

racji azbestu robimy sobie dwa dachy. 

Wójt- M. Wojciechowski: Żal można wyrażać, ale azbest i tak trzeba usunąć. Jest to 

obowiązek gminy i go realizujemy. W Kamionce też ja wam kiedyś mówiłem, że doraźnie 

chcieliście połatać, żeście połatali doraźnie i teraz nie cieknie i teraz co zrobicie. Teraz  

wam się nie podoba bo nie jest estetycznie, a może trzeba było poczekać jeszcze parę, dwa 

lata i już by był wymieniony. 

Radny- M. Polanik: Doraźnie wsadzili tam 10 dachówek, ale że krokwie się sypią to nikt 

nie widział. 

Radna- D. Rak: Czy w budynku w Gierałtowicach nie ma szans na mieszkanie na 

poddaszu? 

Wójt- M. Wojciechowski:  Na razie nie. Jeżeli będzie kiedyś mieszkanie to się ociepli to 

nie jest problem. To nie wychodzi wcale drożej niż płyta ocieplana. 

Radna- V. Nabrdalik: Mam pytanie odnośnie szkoły w Reńskiej Wsi. Jaka jest 

gwarancja, że ten wydatek 21.000 zł to już będzie koniec. Może za chwilę się okaże, że 

tam jeszcze coś i tak będziemy dokładać i dokładać. 



26 
 

Wójt- M. Wojciechowski:  Praktycznie jesteśmy na ukończeniu to są ostanie prace 

związane z elewacją.  

Radna- V. Nabrdalik: Tam już jest wszystko zakończone. 

Wójt- M. Wojciechowski:   Tak. Nie przewidujemy jakby jeszcze kosztów. Tam są 

jeszcze drobne problemy z instalacją odgromową bo jej nie było w projekcie ale to myślę 

wyjaśnimy.  Tam będą oszczędności na elektryce to się skompensuje. To już generalnie są 

ostatnie wydatki. 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel odczytał projekt uchwały po czym zarządził 

głosowanie. Do głosowania przystąpiło 15 obecnych radnych. W głosowaniu, radni 

opowiedzieli się za przyjęciem uchwały (14 głosów „za”). 1 Radny- M. Polanik głosował 

przeciw. 

Projekt uchwały Nr XXXII/210/13 w sprawie zmian w wieloletniej prognozie 

finansowej Gminy Reńska Wieś 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel odczytał projekt uchwały po czym zarządził 

głosowanie. Do głosowania przystąpiło 15 obecnych radnych. W głosowaniu, radni 

opowiedzieli się za przyjęciem uchwały (14 głosów „za”). 1 Radny- M. Polanik wstrzymał 

się od głosu. 

Projekt uchwały Nr XXXII/211/13 w sprawie przyj ęcia stanowiska Rady Gminy 

Reńska Wieś dotyczącego poprawy bezpieczeństwa na skrzyżowaniu dróg krajowych 

Nr 38 i Nr 45 oraz z drogą wojewódzką Nr 418 w miejscowości Reńska Wieś, 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy- Z. Steuer odczytał projekt uchwały po czym zarządził 

głosowanie. Do głosowania przystąpiło 15 obecnych radnych. W głosowaniu, radni 

jednogłośnie  opowiedzieli się za przyjęciem uchwały (15 głosów „za”).  

Projekt uchwały Nr XXXII/212/13 w sprawie zmiany do Statutu Gminnej Biblioteki 

Publicznej w Reńskiej Wsi. 

Wiceprzewodnicząca Rady Gminy- D. Rak odczytała projekt uchwały po czym zarządziła 

głosowanie. Do głosowania przystąpiło 14 obecnych radnych. W głosowaniu, radni 

opowiedzieli się za przyjęciem uchwały (14 głosów „za”). 1 Radny- M. Polanik wstrzymał 

się od głosu. 

Ad. 12 Protokół sesji Rady Gminy Reńska Wieś Nr XXXII/13 z dnia 22.05.2013r. w 

drodze zarządzonego głosowania został przyjęty przez radnych (14 głosów „za”). 1 Radny- 

M. Polanik wstrzymał się od głosu. 

Ad. 13 Zapytania i interpelacje 
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Sołtys Sołectwa Radziejów- R. Pielot: Mam dwa pytania. Z placu zabaw skradziono 

huśtawki, bujaki dwa i dwie ławki. Co z tym zrobić? Drugie pytanie czy pan K. kupił 

działkę. 

Wójt- M. Wojciechowski: Jeżeli chodzi o sprzedaż działek pomiędzy osobami 

prywatnymi to my się dowiadujemy z pewnym opóźnieniem. Notariusze mają obowiązek 

przesłać do gminy akt notarialny i przesyłają go w różnym terminie. Bywa że i pół roku, 

niekiedy, chociaż ostatnio trochę jakby szybciej. 

Sołtys Sołectwa Radziejów- R. Pielot: Tam przystanek stoi. Teren został ogrodzony. 

Wójt- M. Wojciechowski: Nikt do nas problemu nie zgłaszał. Jak ogrodził to widocznie 

kupił. 

Sołtys Sołectwa Większyce- K. Pogodzik: Czy można się przyłączyć do dewastacji 

torowiska i kilka podkładów zabrać? Chodzi o betonowe podkłady. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Problemu generalnie nie ma. Myślę, że problemu nie będzie. 

Proszę zgłosić się do szefa firmy, która rozbiera tory i powiedzieć, że gmina o tym wie i ja 

wyrażam zgodę. 

Sołtys Sołectwa Większyce- K. Pogodzik: Druga sprawa, przepompownia ścieków w 

zamku w domku ogrodnika. 

Wójt- M. Wojciechowski: Znam temat, będzie rozwiązany. 

Radny- M. Polanik: Mam dwie sprawy takie. Pierwsza, chciałem się pochwalić orkiestra 

nasza przy OSP Mechnica Kamionka w niedzielę brała udział w przeglądzie orkiestr w 

Licheni, który organizuje mniejszość niemiecka. Zdobyliśmy w swojej kategorii I miejsce. 

Natomiast druga sprawa jest taka, czy my jako gmina mamy wgląd lub też możemy 

kontrolować sytuację taką, że na terenach gdzie gmina inwestuje w infrastrukturę w drogi, 

sieci, itd. Argumentem głównym inwestowania jest to, że jest sporo wydanych pozwoleń 

na budowę, sporo ludzi się buduje. Natomiast czy my, po iluś latach, nie wiem po ilu, np. 

do dziesięciu możemy to sprawdzić, czy my też mamy powoli  jakieś dochody w postaci 

podatków od tych ludzi, czy oni się będą budowali przez następne dwadzieścia lat i gmina 

nic z tego nie będzie miała? 

Wójt- M. Wojciechowski: Większość działek budowlanych, które są w obrocie na terenie 

gminy sprzedawane są jako działki rolne. W momencie zakupu działki w ewidencji 

gruntów figuruje R i podatek płacony jest jako rolny. W momencie kiedy właściciel 

dostanie pozwolenie na budowę to wtedy w ewidencji gruntów w Koźlu zmieniają mu na 

B i ten podatek jest w tym momencie większy jak od działek budowlanych. Nie ma żadnej 

ustawy, która ustalałaby czas inwestycji. Obywatel może budować się nawet 100 lat. Na 
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terenie gminy jeszcze dzisiaj są budynki formalnie nieoddane do użytku. Dzisiaj się już 

pilnuje tego bardziej. Dzisiaj formalnie nie powinno się meldować, żądamy żeby budynek 

był oddany do użytku w Powiatowym Inspektoracie Nadzoru Budowlanego, żeby można 

było zameldować, ale bez tego też zameldujemy bo prawo dopuszcza zameldowanie. 

Dopiero wtedy jak jest oddany do użytku wtedy płaci podatek od powierzchni mieszkalnej, 

chyba, że złoży wcześniej deklarację sam dobrowolnie, bo takie przypadki też mamy. Te 

budynki, które od lat są nieoddane do użytku są na nie, w wielu przypadkach złożone 

deklaracje. Ale ja znam z przykrością przynajmniej kilka osób, które świadomie z pełną 

premedytacją nie oddają budynku do użytku po to żeby nie płacić za ten budynek podatku. 

Posyłam policję, pani mówi, że ona tu nie mieszka, zameldowana jest 3 domy dalej, tam 

rodzice mieszkają i potwierdzają, że tu mieszka, a tam akurat poszła i tam jest akurat. 

Dlatego bardzo często jednym takim ze sposobów jakby na wymuszenie tego 

zameldowania, ukończenia budowy jest to co zrobiliśmy na ul. Leśnej w Mechnicy. Pan 

zaczął pisać, że trzeba zrobić drogę, światło, ja mu mówię przepraszam bardzo na tej ulicy 

nikt nie mieszka, pan podatku nawet nie płaci, a pan chce żeby drogę robić dla kogo. 

Zreflektował się zameldował się, tam dwie rodziny się zameldowały, zgłosiły budynek do 

użytku i ta droga tam została zrobiona. Czasami uda się coś wymusić ale prawo w tej 

materii jest dosyć liberalne. 

Radny- M. Polanik: Powstały jakieś nowe osiedla, niemałe osiedla gdzie jest sporo 

domków to chyba gmina może sprawdzić ilu z tych ludzi płaci podatek, a ilu nie płaci, bo 

może się okazać tak, że powstaje całe osiedle, a nikt nie płaci podatku, a chcą żebyśmy im 

wodę pociągnęli, kanalizację jeszcze drogę zrobili. 

Wójt- M. Wojciechowski: Nie, tak to nie jest. Natomiast są takie przypadki, że w sposób 

świadomy tak się dzieję, że nie oddaje się budynku do użytku. 

Radny- J. Ludwig: Chciałbym serdecznie podziękować za to co otrzymałem. Otrzymałem 

list gratulacyjny. Jest to dla mnie bardzo miłe i zaskakujące bo w końcu realizowałem 

swoje prywatne zamierzenia. Tak się akurat składa, że to łączy naszą gmina partnerską z 

Reńską Wsią, ale głównie moje takie prywatne zamierzenie pokonania, przejechania na 

rowerze części pradawnego szlaku królewskiego Wiarebia to jest część szlaku, tych 

szlaków jest wiele. Dziękuję serdecznie. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Z automatu się pytam, co z inwestycją rur 

azbestowych? 

Wójt- M. Wojciechowski: Jest w tej chwili dokumentacja, wniosek o pozwolenie na  

budowę jest złożony w Starostwie Powiatowym. 



29 
 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Prezes OSP podczas ostatniej sesji gdy był 

zapomniał zapytać odnośnie ćwiczeń jednostki OSP Długomiłowice na akwenie Dębowa. 

Ponoć zwracał się do pana Wójta z zapytaniem i ponoć nie dostał zgody, a sześć osób jest 

przeszkolonych. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Ja sobie nie przypominam takiego pytania. Proszę sobie 

przypomnieć zawsze mówiłem, że raz w roku każda jednostka będzie mogła łódkę 

wypróbować. Najczęściej odbywa się to w momencie Mszy nad Odrą tam OSP Mechnica, 

Poborszów jeździ, Reńska Wieś jeździła co roku na dzień dziecka, w tamtym roku i w tym 

nie, a Długomiłowice nie występowały do mnie. Ja sobie nie przypominam, żebym 

komukolwiek odmawiał. Z tym, że jeżeli przyjdą do mnie teraz w sobotę, żeby pływać, 

kiedy na akwenie jest pełno wypoczywających to nie dostaną zgody. To nie o to chodzi 

żeby wywoływać konflikty, bo wiem na czym polegają ćwiczenia, żeby wypróbować pełną 

moc i zrobić jak największą falę i zaraz z tego będzie awantura. To musi być taki dzień, w 

którym  jakby możliwość wywołania tej awantury będzie niewielka. Jeżeli przyjdą nie 

sądzę żeby był problem. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Zwrócili się do mnie panowie z klubu 

hodowców gołębi z pewnym żalem, że oni mają dobre wyniki i z gminy kluby sportowe 

dostają dotacje. Oni się pytali czy też dostaną. Ponoć ktoś się z panem kontaktował i pan 

odpowiedzi nie dał. 

Wójt- M. Wojciechowski: Też sobie nie przypominam, żeby się w tej sprawie ktoś ze 

mną kontaktował z Długomiłowic. Zdarzało się żeśmy kupowali, płacili za puchary dla 

niektórych okręgów. Ja nie wiem gdzie oni są zrzeszeni, od tego trzeba zacząć. 

Prawdopodobnie nie na terenie naszej gminy. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Jest kwestia taka, że trzeba tam tę szopkę 

obić, odremontować, dach obić, przecieka w kilku miejscach. Jest to miejsce było nie było 

gminne. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Jest gminne. Ja sobie przypominam, jak napisali podanie o to 

pomieszczenie to pisali, że wszystko zrobią super. Nikt się do mnie nie zgłaszał w tej 

sprawie. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Kolejny wątek, mam takie pytanie na 

ostatniej sesji padła taka kwestia nowelizacji statutów sołeckich. 

Wójt- M. Wojciechowski: Będę zaraz o tym mówił. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Z moich wiadomości mam dwa zdania. Nie 

wiem czy dotarła dobra wiadomość, ale w czwartek w zeszłym tygodniu, sejm przyjął pod 
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roboczą nazwą „przedszkole za złotówkę” uchwałę. 414 zł za każde dziecko dotacje od 

września do grudnia w tym roku, w przyszłym roku 1.242 zł. Jedynym minusem dla gminy 

bądź stowarzyszeń, które prowadzą, mogą poprzez gminę zwracać się o dotację jest tylko 

tyle, że przedszkola mają być czynne do 1600. To być może nie jest opublikowane w 

Dzienniku Ustaw, natomiast ja się o tym dowiedziałem w piątek. Że tak powiem, uczulam, 

gdyby ktoś miał pomysł likwidacji przedszkoli i gdzieś próbowania wysyłana dzieci do 

Koźla, czy gdzieś, żeby się zastanowić bo za jedno dziecko jeżeli rocznie to ma być ponad 

1.200 zł no to jest dużo. 

Druga, to na pewno radni się ucieszą rząd przyjął uchwałę, która weszła do laski 

marszałkowskiej o podniesienie kwoty z ustawy o finansach publicznych kwoty z 15.000 

euro do 30.000 euro, żeby jakiekolwiek inwestycje do tej kwoty mogły być bez przetargu. 

Myślę, że to na pewno wszystkim związanym z zamówieniami publicznymi ułatwi. 

Wójt- M. Wojciechowski:  To też jeszcze nie jest uchwalone. 

Sołtys Sołectwa Długomiłowice- R. Kufka: Weszło do laski marszałkowskiej. 

Sołtys Sołectwa Pokrzywnica- R. Krause: Zgłaszałam u pana Franczyka, że na poligonie 

w miejscu gdzie kiedyś było wapno wywieziono sterty obornika. Czy pan o tym wie? 

Wójt- M. Wojciechowski:  Wiem zezwoliłem temu panu ze względu na to, że my u tego 

pana z kolei za boiskiem składamy kupę naszej ziemi. Samo składowanie jest legalne. Na 

zasadzie wzajemności, wzajemnej pomocy, bo my u tego pana już od trzech lat składujemy 

na placu za boiskiem nasze odpady, ziemię, gruz i dlatego wyraziłem zgodę żeby tam to 

złożył. 

Radna- D. Rak: Mam pytanie, pan Wójt wspomniał, że spotkał obecnego dyrektora SP 

ZOZ, że on wyraził taką chęć żeby go zaprosić. Czy są jakieś konkretne ustalenia w jakim 

celu my go mamy zaprosić? 

Wójt- M. Wojciechowski:  Nie, powiedział, że gdyby radni oczekiwali jakieś informacji o 

służbie zdrowia na terenie powiatu to on jest do dyspozycji. 

Mam trzy sprawy. Rozpocznę od statutów sołeckich. Rzeczywiście nasze statuty sołeckie 

są mocno zdezaktualizowane. On były uchwalone w roku 1995 albo 96, jak dobrze 

pamiętam i to prawo samorządowe wtedy było zdecydowanie inne.  

Radny- B. Dembończyk: W roku 1999 uchwalono statuty. 

Wójt- M. Wojciechowski:  W każdym razie to nie zmienia sytuacji i tak jest stary. Od tego 

czasu prawo się zmieniło mocno dlatego proponowałbym żeby powołać komisję złożoną z 

dwóch radnych, dwóch sołtysów, ktoś od nas z urzędu żeby opracować już taki bardziej 

przystający do aktualnej sytuacji prawnej status sołectwa. Ja bym chciał przede wszystkim 
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żeby statuty były dla wszystkich sołectw jednakowe. Żeby nie było tak, że każde sołectwo 

będzie miało inny statut, oprócz nazwy, obszaru, itd. natomiast treściowo chciałbym żeby 

to były jednakowe statuty dlatego, że potem są kłopoty. Wszystkie sołectwa powinny być 

traktowane jednakowo. Taki wzorcowy statut dla wszystkich ktoś musi opracować. My 

możemy też to w urzędzie opracować i dać to państwu do konsultacji. Jeżeli nie będzie 

woli powołania komisji, a będzie wola, bo rozumiem, że jest wola zmiany statutów to my 

to zrobimy to nie jest zadanie niemożliwe do realizacji. 

Przewodniczący Rady Gminy- K. Flegel: Proszę się zgłaszać do zespołu, dwóch 

sołtysów i dwóch radnych. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Dobrze byłoby w tej kadencji te statuty uaktualnić. Jeżeli 

państwo uważacie, że lepszym terminem będzie zima to niech będzie zima. Dzisiaj jest 

fundusz sołecki, wypadałoby wpisać coś o tym funduszu. Sytuacja jest inna dzisiaj. 

Radny- B. Dembończyk: Była tu sugestia żeby po prostu koło Dębowej nie jeździł ciężki 

sprzęt, krótko rzecz ujmując. To jest droga powiatowa i nie nasza, to my już w tej materii 

nic nie możemy. To jest raz, a drugi raz dobrze by było żeby tak nie jeździły, gdyby tak 

powstał taki ewenement to i ja bym sobie mógł zabronić jeździć ciężkiemu sprzętowi, bo 

drogę prawie sam robiłem, a jest dewastowana. Jak byśmy mieli jedno to można by drugie, 

po co mamy jeździć ciężkim sprzętem. 

Wójt- M. Wojciechowski:  Drogi są dla samochodów. Generalnie się je buduje dla 

samochodów. Nie ma możliwości w ogóle ograniczania jeżdżenia samochodami 

ciężarowymi po drogach krajowych i wojewódzkich. Nie ma możliwości prawnych. 

Jedyną możliwością jest awaryjna sytuacja, to znaczy taka, np. uszkodzony jest jakiś most 

to należy ograniczyć obciążenie, to można. To są sprawy czasowe. Na stałe na drodze 

wojewódzkiej i na drodze krajowej nie można ograniczać jeżdżenia samochodami 

ciężarowymi. 

Rozumiem, że temat statutów jest, a chętnych nie ma. Dwóch sołtysów się zgłosiło. Będzie 

dwóch sołtysów, pracownik urzędu i koniec. 

Druga sprawa, chciałem krótko powiedzieć, może być tak, że w ciągu wakacji będzie 

zwołana sesja w trybie nadzwyczajnym w związku ze zmianami w budżecie. Mamy w tej 

chwili ogłoszone większość przetargów, cztery na drogi. Będziemy w tej chwili ogłaszali, 

zapytania o cenę i może być tak, że będzie konieczność dokonania zmian w budżecie żeby 

ruszyć z robotami, jeżeli taka sytuacja będzie to będę prosił pana przewodniczącego żeby 

zwołał sesje w trybie nadzwyczajnym. To będzie krótka sesja podjęcie uchwał, które będą 

konieczne. 
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W tym roku dożynki robi Mechnica. Sprawa jest jasna, sołtys wie. Natomiast z mojej 

wiedzy na przyszły rok chętne były dwa sołectwa, Komorno i Reńska Wieś. Tu trwają 

dylematy, kto był wcześniej. Ja też nie potrafię tego rozstrzygnąć, bo sobie nigdzie tego z 

datą nie zanotowałem ale problem jest. Mnie się też wydaje, że pierwsza była Reńska 

Wieś, ale nie potrafię tego udowodnić. Jeżeli sołectwa nie dojdą ze sobą do porozumienia 

to ktoś będzie musiał zadecydować.  

Sołtys Sołectwa Reńska Wieś- J. Kowalski: Na ten temat rozmawialiśmy już wcześniej. 

Chcieliśmy dożynki w Reńskiej Wsi zrobić i nic nie było mówione na temat Komorna. 

Myślę, że już ostatni termin przyszedł żeby dożynki w Reńskiej Wsi zrobić. 

Ad. 14 Zamknięcia XXXII sesji Rady Gminy Reńska Wieś dokonał Przewodniczący Rady 

Gminy Reńska Wieś– K. Flegel, dziękując wszystkim za przybycie i udział. 

Obrady sesji zakończono o godz.1820. 

Protokołowała:  Maria Zaniewska 
 


